
    زينب امجديان
مس�تند »مهدي عراقي را بكش« در بخش شهید 
آوينی اين دوره از جشنواره سینما حقیقت که دو روز 
پیش خاتمه يافت حضور داشت. بخش شهید آويني 
شامل فیلم هايي مي شود که موضوع آنها با انقلاب 
اسلامي، دفاع مقدس يا حوزه مقاومت ارتباط دارد. 
امسال در اين حوزه 29 فیلم از بین 210 فیلمي  که 
تقاضاي حضور در بخش شهید آويني را داده بودند، 
انتخاب ش�دند. »جوان« با عبدالرضا نعمت اللهی 
کارگ�ردان اي�ن مس�تند گفت وگو کرده اس�ت.

    
چه انگیزه اي باعث شد به سراغ شخصیتي 

چون شهید مهدي عراقي برويد؟
ابتدا قرار ب��ود ما روي يك س��وژه ديگ��ر كار كنيم. 
سيدمصطفي حسيني كه پژوهشگر ما بود و مصاحبه ها 
را انجام مي داد، روي مقاله اي درباره مقايسه آيين هاي 
مذهبي و انديشه سياسي شيعه در ايران كار مي كرد. 
رشته ايشان تاريخ تطبيقي و تحليلي هنر است. تحقيق 
مي كرد تا ببيند نقاط عطف سنت هاي عزاداري شيعيان 
كجا بود. يعني در كدام دوره شكل عزاداري شيعيان 
دگرگون شد و تغييراتي اساس��ي كرد. يك نمونه كه 
سراغش رفته بود ماجراي دسته مسجد حاج ابوالفضل 
بود كه در روز 13خرداد 1342 برگزار شده بود. از اين 
جهت اين دسته عزاداري يك نقطه عطف بود كه در 
آن روز دس��ته عزاداري به تظاهرات سياسي تبديل 
شد. شعارنوشته هايي كه حمل مي شود و نظمي  كه 
دسته مي گيرد و شعار هايي كه س��ر داده مي شود و 
سخنراني هايي كه انجام مي ش��ود تفاوت اساسي با 
دسته هاي معمول عزاداري داش��ت. در اين مطالعه 
معلوم مي ش��ود كه ش��خصيت اصلي و محوري و به 
عبارتي كارگردان اين دس��ته در آن روز حاج مهدي 
عراقي بود. او بود كه آدم ها را جمع مي كرد و به آنها نظم 
و حركت مي داد. صبح 13 خرداد اين اتفاق مي افتد و 
دسته عزاداري به سمت دانشگاه تهران حركت مي كند. 
آنجا س��خنراني مي كنند و بعد به سمت خيابان كاخ 

حركت مي كنند.
حركت اين دسته مقدمه اي براي سخنراني معروف امام 
خميني)ره( در قم مي شود كه در واكنش به اتفاقات 
فيضيه ايراد و منجر به دستگيري حضرت امام مي شود. 
اينها دس��ته را صبح راه مي اندازند و بعد حاج مهدي 
عراقي خودش را به قم مي رساند و مقدمات سخنراني 
امام را تدارک مي بيند. همه تداركات و تنظيمات آن 
سخنراني و برگزاري مراس��م و حتي ضبط و انتشار 
نوار س��خنراني كار ايش��ان بود. در واقع حاج مهدي 
آدم اجرايي امام است. ما حاج مهدي را اولين بار آنجا 
مي بينيم كه همچنين ش��خصيت پهلواني هم دارد. 
مطالعات ما كه بيش��تر ش��د تصميم گرفتيم درباره 
ايشان فيلم بسازيم. ابتدا فكر مي كرديم كه شايد قبل 
از ما كاري درمورد ايشان انجام گرفته باشد اما وقتي 
بررسي كرديم، ديديم چند كتاب و ويژه نامه در مورد 
ايشان منتشر شده اما فيلم ساخته نشده است. دست به 
كار شديم و نتيجه همان چيزي شد كه در اين جشنواره 

حقيقت به نمايش درآمد.
درباره ويژگی های فنی و تكنیكی مستند 
بگويید. چه سبک و شیوه ای را در ساخت 

مستند انتخاب کرديد؟
كار ما گفت وگومحور بود. تصميم گرفتيم به صورت 
خاطرات شفاهي باشد. دوستان شهيد عراقي، اعضاي 
خانواده و همراهان ايشان در دوره هاي مختلف زندگي 
و مبارزاتي از نيرو هاي مبارز و مذهبي تا اعضاي سازمان 
مجاهدين و همه همراهان ايشان آنچه را تعريف كردند 
ما روايت كرديم. همه كساني كه سراغ شان رفتيم شاهد 
دست اول بودند و خاطرات خودشان را از آقاي عراقي 
براي ما تعريف كردند كه تعدادشان هم زياد بود. فيلم 
را به چهار فصل تقسيم كرديم كه هر فصل يك بخش از 

زندگي ايشان را روايت مي كند. هر كدام از اين راويان، 
خاطرات خودش��ان را از آن فصل زندگي ايشان بيان 
كردند. در مجموع از حدود 30 نفر مصاحبه گرفته شد. 
هيچ كدام از مصاحبه ها هم آرشيوي نيست و همه آنها 
توليدي خودمان است. در حقيقت بايد بگويم كه يك 
جامعيت و گستردگي در خود حاج مهدي عراقي هست 
و ما سعي كرديم فارغ از گرايش هاي سياسي ديروز و 
امروز به سراغ اين افراد برويم و از آنها بخواهيم از مهدي 

عراقي براي ما بگويند.
منابع تصويري مستند مثل عكس و فیلم از 

شهید عراقي را چگونه تهیه کرديد؟
شايد حدود 90درصد مستند ما توليدي است. اساس 
كار ما گفت وگو است. چون مستند، نريشن ندارد. خود 
افراد روايت كرده اند، صحبت هايشان به هم دوخته شده 
و پيش مي رود. آن بخش��ي هم كه از آرشيو استفاده 
شده، عكس است. البته يك مجموعه آرشيو از خود 
حاج مهدي عراقي وجود دارد كه خيلي باارزش است 
اگرچه زياد نيس��ت. درباره آقاي عراقي تصوير و فيلم 
خيلي كم است. ما هم تصميم گرفتيم كه كلًاَ از فيلم 
استفاده نكنيم. ما فقط در تيتراژ مستند آن هم خيلي 

كوتاه در حد10، 15 ثانيه از فيلم استفاده كرديم.
نريشن چقدر در مستندسازی اهمیت دارد؟
نمي توان گفت استفاده از نريش��ن در مستند خوب 
است يا بد. بايد ديد در كاري كه قرار است توليد كنيم، 
نريشن مي نشيند يا نه؟ چون ما در مستند از خاطرات 
شفاهي بهره برديم به نظرمان رسيد كه روايت خود 
اين افراد، كفايت مي كند و ب��راي اتصال قطعات نياز 
به استفاده از نريشن نيست. خود صحبت هاي راويان 

مانند زنجير به هم متصل مي شد. از اين رو ما نيازي به 
نريشن نداشتيم .

اي�ن مس�تند را در چ�ه ژان�ری مي توان 
دسته بندی کرد؟

موضوع مستند »مهدي عراقي را بكش« تاريخ معاصر 
است اما كار ما پرتره است. با اينكه ما يك دوره تاريخي 
از اوايل دهه 20 تا سال 1358 يعني از نواب تا شهادت 
آقاي عراقي را مرور كرديم، اصلًا به دنبال تاريخ نگاري 
نبوديم. ما يك فردي را مد نظر داشتيم و مي خواستيم 
در مورد آن فرد فيلم بسازيم و به ناچار يك سير تاريخي 
را ذيل آن تعريف كرديم. من فكر مي كنم اگر به عنوان 
يك پرتره به آن نگاه كنيم بهتري��ن آدرس اين فيلم 
خواهد بود. البته كس��اني كه درح��وزه تاريخ معاصر 
فعاليت مي كنند، اين مستند مي تواند برايشان جذاب 

باشد و مي توانند مخاطب جدي اين فيلمنامه باشند.
چق�در در تولید ي�ک مس�تند متفاوت 
خلاقیت داش�تید يعني ما شاهد نوآوری 
خاصي در تولید و تدوين مستند هستیم؟

كار ما خيلي كلاسيك است. س��عي كرديم از قواعد 
كلاسيك در تدوين و روايت اس��تفاده كنيم. روايت 
ما كاملًا خطي اس��ت و تدوين ما هم كلاسيك است. 
اينكه بخواهيم بگوييم، نوآوري و خلاقيت و پيشنهاد 
جديدي در فرم يا تدوين يا كارگرداني داش��تيم، نه 
اينطور نيست. نوآوري نداشتيم اما سعي كرديم يك 
روايت پر از جزئيات دقيق و ت��ا جايي كه امكان پذير 
بود جذاب داشته باشيم. با توجه به نبودن آرشيو غني 
درباره ايشان، كار ما سخت تر شده بود. ما در اين مستند 
بيش��تر خاطرات آدم ها را مي ش��نويم و در ذهن مان 

تصويرسازي مي كنيم.
از موسیقي هم استفاده کرديد؟

بله از موسيقي استفاده كرديم و در حقيقت موسيقي 
مستند ما اورجينال است. موسيقي كار را آقاي هدايت 
احمدزاده كه جوان باانگيزه و مستعدي است، ساخته و 
خوانده و آهنگ آن ازجمله كارهاي اول ايش��ان است. 
يك فضاي تلفيقي در موس��يقي حاكم ب��ود. ايده ما 
در موسيقي اين بود كه مي خواس��تيم روح پهلواني و 
لوطي گري حاج مهدي عراقي را نش��ان بدهد. با اينكه 
موسيقي خيلي خلوتي است اما در فضاسازي كار خيلي 
به ما كمك كرد. ما يك س��ري از قطعات مان ساز هايي 
اس��ت كه از تنبك استفاده ش��ده و قطعات ديگر ما از 

پيانو استفاده ش��ده و قطعات خلوتي است و خيلي به 
فضاسازي كار ما كمك كرده است. بازخورد هايي هم كه 

در اين خصوص گرفتيم، مثبت بود.
کار تدوين در مستند شما چه جايگاهي دارد؟

چون مصاحبه هايي كه انجام داديم خيلي مفصل بود 
يعني نزديك 42س��اعت ما گفت وگوي خام درباره 
حاج مهدي داشتيم. از ماجراي نواب شروع شده بود 
تا س��ال 58 كه دوره اي تقريباً طولاني بود لذا تعداد 
و حجم مصاحبه ش��ونده ها زياد بود. براي همين در 
مرحله تدوين كار ما سخت بود. از طرفي تصميم گرفته 
بوديم كه نريشن هم نداشته باشيم. آرشيو غني هم 
در دس��ترس نبود، يعني اصلًا وجود نداشت تا براي 
جذابيت بيشتر مستند در بخش تدوين مورد استفاده 
قرار بگيرد، لذا كار تدوين سخت تر شد. براي همين كار 
تدوين مستند، شش ماه طول كشيد. با اين شرايطي كه 
برشمردم، تدوين اساسي ترين اتفاقي است كه مي تواند 
سرنوشت فيلم ما را رقم بزند. فيلم ما در بخش فيلم هاي 
ايراني بلندترين فيلم جشنواره امسال است. اين مزيت 
يا نقص نيست اما من خودم نگران بودم زمان طولاني 
فيلم، براي تماشاگر خسته كننده باشد اما بازخورد هايي 
كه بعد از پخش مستند تاكنون گرفتيم نشان مي دهد 

كه فيلم براي تماشاگر خسته كننده نبود.
ساخت مستند چقدر طول کشید؟

ما كار توليد مس��تند را از تير ماه 97 شروع كرديم و 
شهريور امسال به پايان رسيد. يعني از توليد تا تدوين 

يك سال و سه ماه تقريباً طول كشيد.
چطور شد عنوان مستند را »مهدي عراقي 

را بكش« انتخاب کرديد؟
عنوان را آقاي بهروز افخمي  به ما پيشنهاد داد. آقاي 
افخمي  قرار بود در مورد ش��هيد عراقي فيلم بسازد، 
مقدماتي را آماده كرده بود اما در مرحله تحقيق متوقف 
شد. يكي از كس��اني كه با او گفت وگو كرديم همين 
آقاي افخمي  بود. نام مستند را وي به ما پيشنهاد كرد. 
در تيتراژ هم به نام ايشان اش��اره كرديم. البته ما يك 
مجموعه تلويزيوني هم از اين مستند ساختيم كه آن 
را به نام ديگري ارائه كرديم. احساس كرديم عنواني كه 
براي مستند انتخاب شد، شايد براي تلويزيون مناسب 
نباشد لذا عنوان را تغيير داديم. مجموعه تلويزيوني 
ساخته شده ش��امل چهار قسمت است. يعني همان 
چهار فصلي كه در نسخه س��ينمايي است. منتها در 

نسخه تلويزيوني هر قسمت حدود 40دقيقه است كه 
در مجموع 160 دقيقه مي شود اما نسخه سينمايي آن 

104 دقيقه است.
چه چی�زي بینن�ده را وادار مي کند که تا 

پايان مستند را تماشا کند؟
ما از ابتداي فيلم در مورد كس��ي صحبت مي كنيم و 
مي خواهيم فردي را معرفي كنيم و تصويري از او در 
ذهن بيننده ترس��يم كنيم كه آدمي دوست داشتني 
اس��ت و خاطرات جذاب و ش��يريني دارد لذا ما با او 
همذات پنداري مي كنيم. آدم خوش��ايندي است اما 
از همان ابتدا اين عنوان بالاي س��رش اس��ت كه اين 
فرد را بكش! يعني در نهايت يك دس��توري از جايي 
مي رسد كه مي گويد اين )مهدي عراقي( را حذف كن. 
يعني ش��ما از يك طرف هر لحظه بيش از قبل با يك 
آدم دوست داشتني آشنا مي شويد، از طرف ديگر هر 
چه به اين شخصيت نزديك تر مي شويد در واقع داريد 
به كشته شدنش هم نزديك تر مي شويد. يعني هرچه 
فيلم به پايان خود نزديك مي شود دلبستگي شما به 
قهرمان فيلم بيشتر مي شود اما به لحظاتي مي رسيد 
كه ش��هادت او هم رقم مي خورد. اين تضاد مي تواند 
جذاب باش��د و بيننده را با خود همراه سازد. مسئله 
ديگر اينكه ما پايان فيلم را با طرح نوعي س��ؤال تمام 
مي كنيم. مي دانيم كه عوامل گروه فرقان حاج مهدي 
عراقي را به شهادت رساندند اما اين گروه را چه كسي 
هدايت مي كرد؟ چطور به اين نتيجه رسيدند كه بايد 
اين ترورها را انجام دهند. ترور هايي كه به دس��ت اين 
گروه انجام شد، از جهت شخصيت هايي كه انتخاب 
كرده بودند، بسيار مهم بودند. به نظر مي رسد خيلي 
سنجيده و حساب شده انجام مي گرفت. يعني ستون ها 
و پايه هاي انقلاب را مي زدند. شهيد مطهري، شهيد 
مفتح، شهيد مهدي عراقي و سپهبد قرني را مي زنند 
و شهيد مي كنند، اين ترور ها خيلي هوشمندانه است. 
به راحتي نمي شود از كنار اينها گذشت. اين عنوان كه 
مي گويد مهدي عراقي را بكش در ذهن چنين تصور 
مي شود كه انگار كسي است كه دستور مي دهد مهدي 
عراقي را بكش. مخاطب با خود مي انديشد اين گروه 
فرقان از كجا آمده و چرا اين آدم ها را حذف مي كند. 
اين ايده و طرح س��ؤال پاياني ب��ه همراهي مخاطب 

كمك مي كند.
وقتی به زندگی بسیاري از شخصیت های 
ديني و انقلابی نگاه مي کنیم، اين نكته به 
نظر مي آيد که فراز و نش�یب زندگي آنها 
مستعد س�اخت و تولید آثار هنری فاخر 
و ماندگار اس�ت. چقدر مواف�ق با اين نظر 
هس�تید که بايد بیش از پیش به ساخت 

چنین فیلم هايي پرداخته شود؟
ما خيلي به اين گونه فيلم ها نياز داريم. در س��ال هاي 
اخير گرايش هايي به سمت تاريخ معاصر ديده مي شود 
كه نشان مي دهد يك تش��نگي درباره دانستن تاريخ 
معاصر و به خصوص تاريخ انقلاب در ميان مردم وجود 
دارد و همين كه اين فيلم ها در حال ساخت هستند 
نشان مي دهد كه اتفاق خوبي دارد مي افتد. من فكر 
مي كنم براي مخاطب سينما و تلويزيون شناساندن 
اين شخصيت ها مهم تر از مرور تاريخ است. فكر مي كنم 
چيزي كه از مستند ما در ذهن مخاطب مي ماند اين 
نيست كه ش��هيد عراقي چطور از پس اين مجادلات 
زندان برآمد و چرا تصميم به ترور منصور گرفت. اينها 
براي تماشاگر مهم نيس��ت، اينها براي پژوهشگران 
مهم است. آنچه مي تواند براي تماشاگران مهم باشد 
آن حسي است كه مهدي عراقي دارد و روحي كه در 
ارتباط با امام در وجود او هست، مهم است. يك سري 
تصوير در ذهن ها به ياد مي ماند و آن مي تواند محرک 
باشد و به نظر مي رسد به جز كار تاريخ و تاريخ نگاري 
نزديك شدن به خود شخصيت هاي افراد و انگيزه هاي 

شخصي شان خيلي راهگشاست.
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موضوع مس�تند »مهدي عراقي را 
بك�ش« تاريخ معاصر اس�ت  اما کار 
ما پرتره اس�ت. با اينكه ما يک دوره 
تاريخ�ي از اواي�ل دهه 20 تا س�ال 
1358 يعني از نواب تا شهادت آقاي 
عراقي را مرور کرديم، اصلاً به دنبال 

تاريخ نگاري نبوديم

 توسعه مهارت های عمومي
  از طریق رسانه ملی

 تلويزيون در کنار سرگرم کنندگی
 به بیننده ها کار و تخصص ياد مي دهد

   محمد صادقی
راهبرد رسانه ملی در حال توسعه برنامه های »مهارت آموزی« است تا 
با تغییر کارکرد سرگرم کننده تلويزيون به يک مدرسه مهارت آموزی، 
بینندگان را با مهارت های ش�غلی آش�نا کند. اين مهارت ها  مي تواند 
آينده کاری نس�ل ج�وان را متحول کند. در ش�رايطی که بخش�ی از 
برنامه های آموزش�ی س�یما را برنامه ه�ای کنكوری پر کرده اس�ت، 
ش�بكه آموزش س�یما به دنبال ايجاد برنامه هايی اس�ت ک�ه به جای 
نگاه کوتاه مدت و مخرب ب�ه کنكور، با ايجاد مهارت های ش�غلی، راه 
را برای اش�تغال نوجوانان و جوان�ان مخاطب تلويزي�ون هموار کند.

مسعود احمدی افزادی مدير شبكه آموزش در نشست برنامه  جديد »خونه 
اينجاست« درباره رويكردهای رسانه ای برای مهارت آموزی، گفت: همه ما با 
تمام دشواری ها در حوزه رسانه مي خواهيم يك قدم به سمت جلو برداريم. 
ما در حوزه شبكه آموزش در دوره جديد به دنبال مهارت هستيم. شعار ما 
مردم، آموزش و مهارت است. دانايی مبتنی بر توانايی مي تواند ما را به جايی 
برساند اما متأسفانه ما مملو از دانش های صرف و محصور شده ايم. از دانايی 

كمي  دور شديم و كمي  بيشتر به سمت خوانش رفتيم. 
وی افزود: ما در شبكه هفت به سمت مهارت حركت كرده ايم. در برنامه خونه 
اينجاس��ت مي خواهيم بحث مهارت ها را مطرح كنيم. اين برنامه بنا ندارد 
مشابه ساير برنامه های هم عرض خودش باشد و مي خواهد فاصله با مردمي  
كه از جنس كار و خيابان هس��تند، را كمتر كند. مردم بايد خودشان را در 
برنامه ببينند و اين حق را دارند. بايد ياد بگيريم كه از مخاطب ياد بگيريم.

   کارآموزی برای کف جامعه 
مهدی خلجی مدير گروه مهارت های تخصصی و عمومي  شبكه هفت سيما 
عنوان كرد:  مجوز ساخت  برنامه »خونه اينجاست« در اسفند 97 صادر شد 
و جريان فكری از همان جا آغاز به كار كرد كه م��ا بايد چه كارهايی انجام 
دهيم. تأكيد مدير ش��بكه بر متفاوت بودن اين برنامه بود كه اگر بخواهيم 
برنامه ای بسازيم كه خانواده محور با رويكرد مهارت  اجتماعی باشد كه همه 
شبكه ها اين برنامه ها را دارند و ما بايد يك كار ويژه انجام دهيم. ايده های 
مختلفی مطرح شد و افراد جوانی برای اين كار آمدند. وی در ادامه گفت: از 
حدود دو ماه پيش چارچوب منسجمي  را تشكيل داديم كه قرار است اين 
برنامه زنده روی آنتن برود. برنامه ها از همان ابتدا نگاه و انتظارات مخاطب 
را متفاوت مي كند ك��ه مخاطب با آن ارتباط بگيرد و برايش س��ؤال پيش 
بيايد. همچنين با برنامه تعامل داشته باشند. از دكور تا خود برنامه، مدير 
محترم ايده هايی به ما ارائه دادند و ما چون برنامه زنده است دشواری هايی 
هم داريم. فرم اين برنامه نو است و تلاش مي كنيم كه جذاب باشد. نگاه و 
رويكرد اصلی اين برنامه نگاه به لايه های واقعی و كف جامعه ای اس��ت كه 
داريم و در برنامه های مختلف سيما ديده نشده است و ما به مسائلی ورود 

كرديم كه بقيه به آن نپرداخته بودند.
مريم في��روزی يكی از تهيه كنن��دگان برنامه خونه اينجاس��ت در ابتدای 
جلسه بيان كرد: اين برنامه از روز يك ش��نبه اول دی به مدت يك ساعت 
روزهای شنبه تا چهارشنبه روی آنتن شبكه هفت مي رود. مدت هاست در 
تلاشيم اين برنامه را بسازيم. در فضايی كه برای اين برنامه تدارک ديده ايم 
جرأت كرديم وارد فضای جديدی بش��ويم. اين برنامه شامگاهی در حوزه 
مهارت های اجتماعی تدارک ديده شده و برای تمام افراد جامعه ديدنی و 
سرگرم كننده و شادكننده اس��ت. دو كار متفاوت قرار است در اين برنامه 
انجام دهيم و آيتم های متفاوتی نيز طراحی كرده ايم كه مخاطب محور است 
و تمام اميد ما اين است كه ديده شويم و واكنش مردم را بگيريم. همچنين 
آيتم های پيش بينی شده را نيز خودمان تدارک ديده ايم. مردم خودشان را 

بيشتر از برنامه های معمول در برنامه ما خواهند ديد.
تهيه كننده خونه اينجاست در ادامه با اشاره به اينكه آن چيزی كه سرمايه 
اصلی و اصيل ما ايرانيان است خود ما هستيم، عنوان كرد: اين دفعه به جای 
مطالبه از مسئولان از خودمان مطالبه كنيم و از خودمان نيز ياد بگيريم. اين 
بار دوربين را برگردانده ايم به سمت مردم. نه مسئولان در برنامه ما هستند و 
نه كارشناسان به صورت هميشگی. شايد من برنامه ساز قبلًا جرأت ساخت 
اين برنامه را نداشتم اما در جلس��ه ای كه با مدير شبكه داشتيم به ما كمك 
كرد، وارد فاز ديگری از برنامه سازی شويم و سعی كنيم وظيفه رسانه های 
خود را كه جلوتر از نياز داشتن اس��ت، انجام دهيم و من جرأت ساخت اين 

برنامه را پيدا كردم.
فيروزی در ادامه نشس��ت اظهار كرد: ش��ايد من را به عن��وان تهيه كننده 
برنامه های علمي  بشناسيد اما زمانی كه پيشنهاد اين برنامه از سوی مدير 
شبكه به من شد در ابتدا كمي  نگران كننده بود اما تجربه من در اين مدت 
محدود نشان داد كه نگاه كردن به آدم ها ابتدا ساده است اما وقتی به آنها 

دقت مي كنيم، مي بينيم هر كدام از آنها داستان و زندگی متفاوتی دارند.
وی يادآور شد: اگر ما قرار است نس��خه ای بپيچيم كه به درد مردم كشور 
خودمان بخورد بايد اين نسخه ها را از مردم موفق خودمان ياد بگيريم. ما 
در حوزه توليد فكر در علوم انسانی كمي  مشكل داريم. تئوری ها و تفكرات 
اصولی كه بايد مبنای تدريس دانشگاهی باش��د نتوانستيم توليد كنيم و 
مي خواهيم نش��ان دهيم مي توان اين موضوع را از مردم ياد گرفت. بايد از 
مردم ياد بگيريم و از متفكران دانشگاهی مي خواهيم از مردم ياد بگيرند و 

همچنين نسخه هايی را به كار ببريم كه خودی باشد.
فيروزی با اشاره به اينكه ش��عار برنامه خونه اينجاست اين است كه بهترين 
خودت باش، اظهار كرد: ما در اين برنامه فقط با خود فرد روبه رو هستيم و از 
هيچ كس ديگر سؤال نداريم و فقط با خودمان طرف هستيم. ما مي خواهيم 
بگوييم فقط از خودمان توقع داش��ته باش��يم و از كس��ی چيزی نخواهيم. 
آينده نگرتر بايد به مسئله نگاه كنيم. ما امروز بايد برای زندگی فردا آماده شويم 
و سعی كنيم هر كاری از دستمان برمي آيد انجام دهيم. در اين برنامه مسئولی 

حضور ندارد چراكه ما از حضور مسئولان در برنامه ها نتيجه نگرفتيم.
تهيه كننده خونه اينجاس��ت افزود: بخش عمده حضور مردم در برنامه ما 
دعوتی نيست و شرايطی را به لحاظ فنی برقرار كرديم كه به صورت زنده با 
مخاطبان در راستای موضوع گفت وگو كنيم. در بخشی ديگر ما با دوربين 
برنامه به س��راغ افرادی كه شناسايی ش��دند، مي رويم و در نهايت ميزبان 

مخاطبانی خواهيم بود كه همه اعضای خانواده با ما تماس گرفته باشند.
وی درباره نام اين برنامه نيز توضيح داد: از آنجا كه هر فردی خانه را بيشتر 
از بقيه مكان هايی كه در آن حضور دارد، دوست دارد، ايران هم خانه همه 
ماست و ما سعی داريم همه مردم خودشان را در برنامه ببينند و در كنار ما 

با احساس امنيت، جايگاه خودشان را پيدا كنند.

    حسین برکتی
ح�وزه هن�ری س�ازمان تبلیغ�ات اس�لامی، 
اق�دام به برگ�زاری نشس�ت علم�ی »گفت وگو 
میان فق�ه و موس�یقی« ک�رد، در اين نشس�ت 
صاحبنظران حوزه های علمیه، اساتید دانشگاه 
و موس�یقیدانان، ب�ه گفت وگ�و درب�اره جايگاه 
موس�یقی در فقه پوي�ا و تأثیر انقلاب اس�لامی 
در برداش�ت های فقهی از موس�یقی پرداختند.

سيدمهدی ميرمهدی استاد فلسفه دانشگاه برلين و 
آهنگساز، در نشست»گفت وگو ميان فقه و موسيقی« 
به تأثير انقلاب اس��لامی ايران روی موس��يقی كشور 
پرداخت و گفت: انقلاب اس��لامی ايران يك برش در 
تاريخ اجتماعی و فرهنگی و يك برش هم در علوم الهی 
و فقه به وجود آورد. در حالی كه فقه و علوم الهی نسبت 
به برش تاريخی كه در جامعه اي��ران به وجود می آيد 
خيلی بيشتر نسبت به ديگر علوم و فنون عكس العمل 
نظری و سياسی نش��ان می دهد. اين برش از اهميت 
فراوانی در عرصه موسيقی كشور برخوردار است چراكه 
از برخی جهات نظريات فقه پويا بس��يار نزديك تر به 
جامعه شناسی موس��يقی و حتی فلس��فه موسيقی 
اس��ت. به اين ترتيب نزديكی بين اين موارد بيشتر از 
نزديكی ميان موسيقی سنتی با مباحث جامعه شناسی 
موسيقی است. از اين لحاظ اشتراک نظر در مورد فوايد 
موسيقی از نگاه اسلام يك جنبه از موضوع مورد نظر 
است. به اين ترتيب توجه و تفهيم نقش موسيقی در 
شرايط سازماندهی و سامان تحميلی بازار در وضعيت 

فرهنگی ايران يك جنبه است و تحميل محصولات بازار 
فرهنگی در زندگی اجتماعی مدرن ايران جنبه ديگری 
از مسئله است. با توجه به ارائه بخشی از نظريات مراجع 
شرع از مواضع فقه پويا در مورد موسيقی اين مبحث به 
صورت جدی به مرحله جديد از گفتمان تبديل شده 
است. از طرفی هم تكرار نظريات با فرمول های رايج در 
فقه سنتی در برابر پديده های جديد عملكرد و چگونگی 
حضور و بهره برداری از موسيقی در جامعه امروز ايران، 
نشان از عدم دسترسی فقه سنتی و ابزارهای مناسب 
برای تحليل اين پديده هاست. از اين رو نظريات امام 
خمينی)ره( و آيت الله خامنه ای در اين باب نمونه هايی 
از فقه پويا هس��تند و م��ن صفت اين موض��وع را فقه 
اجتماعی می گذارم. حال س��ؤال اينجاست كه قواعد 
فقهی كه به كار گرفته می شوند چه ربطی به وضعيت 
فعلی اجتماع دارد و در چه شرايطی وضع شده اند؟ با 
توجه به اين سؤال بايد در پی پاسخی باشيم كه علوم 
فقهی در شرايط روز جامعه چگونه ارزيابی می شوند و 
چگونه می توان از آنها بهره برداری و يا مواضع جديدی 

پايه ريزی كرد؟
  تأثیر زندگی مصرف زده پی�ش از انقلاب بر 

موسیقی
ميرمه��دی در بخش ديگری از س��خنان خود گفت: با 
وسعت نفوذ زندگی مصرف گرايانه در جامعه ايران دهه 
قبل از انقلاب امريكايی شدن زندگی در ايران آغاز شد 
و توليدات و مصرف كالاهای غربی در كش��ور وس��عت 
بی سابقه ای داشت. اين رقم از اوايل دهه 70 بعد از انقلاب 

بدون اينكه تحليل و يا آسيب شناسی های وضعيت جديد 
آن را همراهی كند با شتاب بيش��تری در سطح وسيع 
اجتماع گسترش يافت. به عنوان نمونه نسبت توليد انبوه 
آثار موسيقی و اقتصاد كلان در بخش توليدات تفريحی 
اصولاً موضوع و معياری در قضاوت فقه موجود نيست. 
حال اينكه چرا اين نسبت برای اولين بار در جوامع مدرن 
به وجود آمده و چگونه در روابط و ضوابط اجتماعی تأثير 
گذاشته است، يكی از موضوعات محوری جامعه شناسی 
موسيقی است. آنچه جامعه شناسی موسيقی قادر است 

به عن��وان تنش ها و چالش های عملكرد موس��يقی در 
جامعه بيان كند در دسترس فقه نيست.

    امام)ره( اولین فقیه شیعی که موسیقی را 
حرام ندانست

حجت الاس��لام مجتب��ی فلاحتی مدرس ح��وزه و 
نويس��نده كتاب »موس��يقی، فقه، انقلاب اسلامی، 
تهديد يا فرصت؟!« نيز در اين نشست بيان داشت: به 
لحاظ تاريخی موسيقی سازی در فقه شيعه چهار موج 
داشته است، اما غنا كه آواز داشته دارای دو تطور و يا 

موج است. واقعيت اين است كه 1350 سال موسيقی 
آوازی در فقه شيعه حرام بوده است. اين موج اول بود 
كه من نام آن را تحريم مطلق موسيقی گذاشتم. اول 
انقلاب اسلامی ايران امام خمينی)ره( هم موسيقی را 
بدتر از ترياک اعلام كردند و معتقد بودند جوانان را به 
تباهی می كشاند. اما امام در س��ال 1359 با شنيدن 
آهنگی كه برای شهادت شهيد مطهری ساخته شده 
بود دچار ترديد در اعلام حرام بودن مطلق موسيقی 
می شوند. همچنين در سال 1362 هنگامی كه آقای 
هاش��می رئيس وقت راديو و تلويزيون وق��ت از امام 
سؤال می كنند كه بالاخره ما با موسيقی و موسيقی 
جنگ چه كنيم؟ آنجا ام��ام با صراحت فتوا می دهند 
كه موسيقی سازی دارای انواع حلال است كه اين برای 
اولين بار در فقه شيعه است. با اينكه امام همچنان به 
موسيقی در آن سال ها بدبين است اما موسيقيدان های 
آن زمان با توليدات فاخر خود در دهه60 امام را مجاب 
می كنند مسير موسيقی را در فقه شيعه عوض كنند. 
اين يكی ديگ��ر از موج های فقه ش��يعه در مواجهه با 
موسيقی اس��ت. پس از اين موج به موج چهارم فقه 
موسيقی با فتواهای آيت الله خامنه ای می رسيم. ايشان 
تعابير خاصی در جنبه های گوناگون فقهی با موضوع 
موسيقی به كار برده اس��ت و با دقت و وسعت فراوان 
انواع و اقسام موس��يقی را بررسی و دسته بندی كرده 
است. ايشان می گويد موسيقی نعمتی الهی و هنری 
مبتنی بر نظم و فلسفه  رياضيات است. آلات موسيقی 

هم بر پايه الهی ساخته شده است.

در نشست »گفت وگو میان فقه و موسیقی« مطرح شد
انقلاب اسلامی باعث ساماندهی وضعیت موسیقی در جامعه شد

»مهدی عراقی را بکش« روايتی پرجزئیات، دقیق و جذاب است
در گفت وگوی »جوان« با مستندساز


